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leden - únor 2023 č. 1/2023 vychází dne 20. 3. 2023

Z OBECNÍHO ÚŘADU
Plánované stavby v roce 2023

Oprava obecního úřadu
Na začátku prosince 2021 jsme zažádali o 
dotaci na opravu obecního úřadu. Naše žádost 
byla z důvodu nedostatečné alokace zařazena 
na seznam náhradních akcí. Po novele zákona 
o státním rozpočtu a rozhodnutí Ministerstva 
pro místní rozvoj byla žádost doporučena 
k poskytnutí dotace. Proto bylo na začátku 
ledna vyhlášeno zadávací řízení na dodavatele 
opravy. Veřejnou zakázku vyhrála firma 
TOMERO s.r.o., která podala nejnižší nabídku 
ve výši 8 022 100,14,- Kč bez DPH (o 11 % 
méně než rozpočtovaná částka z projektové 
dokumentace). V následujícím měsíci by měla 
být podepsána smlouva o dílo. Termín realizace 
je od 1.7.2023 do 30.6.2024. Na akci bychom 
měli získat dotaci ve výši 6 084 343,- Kč. Obecní 
úřad i s knihovnou se bude stěhovat do školy, do 
prázdných bytů. O přesném termínu přesunutí 
OÚ vás budeme včas informovat. 

Oprava místních komunikací
Pokračujeme v opravách místních komunikací. 
V letošním roce budeme opravovat komunikace 
MK20C (za školou). Krajnice budou tvořeny 
štěrkodrtí. Střední pruh prorostlé zeleně a prostor 
pro krajnice bude odkopán, provede se úprava 
podkladních vrstev s přidáním kameniva v 
místech, kde konstrukční vrstvy chybí, nerovnosti 
se vyrovnají štěrkodrtí. Kryt vozovky bude tvořit 
asfaltový koberec. V některých částech budou 
uloženy obrubníky. Podél místní komunikace 
bude vedený chodník pro chodce. Ve výběrovém 
řízení vyhráhla firma Skanska a.s., která podala 
nejnižší nabídku ve výši 2 607 586,- Kč bez 
DPH (o 30 % méně než rozpočtovaná částka 
z projektové dokumentace). Dle předloženého 
harmonogramu prací začne stavba na začátku 
dubna a bude dokončena koncem srpna.

Na konci března bychom měli mít dokončenou 
projektovou dokumentaci na opravu dalších 
úseků: u čp. 105, čp. 125, čp. 466 a čp. 350. 
Bude vyhlášeno výběrové řízení a pokud vše 
stihneme, měla by být oprava úseků hotová do 
konce letošního roku. 

Formanka
V letošním roce máme v plánu na Formance 
opravit kuchyň a doplnit chybějící sortiment. 
Staré keramické obklady budou odsekány a 
nahrazeny novými. Budou provedeny drobné 
opravy omítek a nové malby. Dále plánujeme 
opravit nebo vyměnit vnitřní zařizovací předměty. 
Máme zažádáno o dotaci z POV Pardubického 
kraje ve výši 120 000,- Kč. 

Mosty
Z povinné běžné mostní prohlídky všech mostů 
a lávek autorizovanou firmou jsme obdrželi 
seznam podle naléhavosti oprav a návrh 
řešení. Budeme pokračovat dle předloženého 
seznamu naléhavosti oprav. Pro udržení 
stability  a životnosti mostů je potřeba téměř 
ve všech případech opravit podpěry. Prioritou 
je dozdít chybějící, podemleté kamenné zdivo 
a jeho přespárování. Na návrh mostního 
inženýra a zpracovatele Hlavních a běžných 
mostních prohlídek budeme řešit postup oprav 
a budou stanoveny náklady na opravy. Podle 
finanční situace obce budou opravy postupně 
realizovány. 

Osazení chytrých vodoměrů
Určitě se  někteří divíte, proč se u vás mění 
vodoměr, když to firma prováděla nedávno. 
Rozhodli jsme se pro osazení chytrých 
vodoměrů do domácností v obci. Jejich výhodou 
je lepší odečítání, informace o spotřebě a 
poruše. Montér projede obcí a do tabletu 
odečty nasbírá. V něm se mu také okamžitě 
objeví alarm způsobený například nadměrnou 
spotřebou nebo informace o stojícím vodoměru,



popřípadě zpětný průtok, atd. V případě 
reklamace spotřeby, se dokážeme na vodoměr 
napojit a zjistit historii denních průtoků vody 
a celkových denních spotřeb natočených na 
vodoměru od data jeho osazení. Odečty trvají 
maximálně jeden pracovní den. V letočním roce 
budou namontovány v horní části obce. V dolní 
části budou instalovány v příštím roce. Celkové 
náklady jsou 1 860 000,- Kč. Původní vodoměry 
od nás firma VHOS odkoupí.

Základní a mateřská škola
V rozpočtu obce pro rok 2023 byly schváleny pro 
ZŠ a MŠ investice na nákup serveru, dokovací 
stanice pro tablety, vybavení třídy, která bude 
sloužit k výuce půlených hodin. Větší investicí 
bude oprava vedení pro rozvod tepla, které 
je v havarijním stavu, ve výši 1 200 000,- Kč. 
Neinvestiční příspěvek na provoz školy je 
3 326 000,- Kč. V něm jsou zahrnuty další nákupy 
drobného majetku, jako např. 23 ks počítačů za 
250 000,- Kč, skříň na ložní prádlo v MŠ a na 
výtvarný materiál za 100 000,- Kč, nepropustná 
prostěradla a nové povlečení do MŠ, dresy pro 
děti, atd.

Ostatní 
Dále máme připravený projekt na opatření pro 
bezpečnou migraci obojživelníků přes silnici 
III. třídy.  U akce máme požádáno o dotaci a 
v případě úspěšného obdržení bude akce 
realizována.

Připravujeme projekty: z důvodu nepřehledné 
zatáčky a bezpečného průchodu po silnici 
připravujeme projektovou dokumentaci na 
výstavbu chodníku od OÚ směrem k ordinaci 
doktora.

Rozsah oprav komunikace

Oprava komunikace na horním konci 
obce
Po dlouhém podzimním vyjednání se nám 
podařilo získat doklad, kde ŘSD slíbilo 
kompletní celoplošnou opravu asfaltových 
krytů vozovky na úseku od obecního 
úřadu po Svitavy. První jednání jsme vedli 
s vedoucími představiteli Správy a údržby 
silnic Pardubického kraje, které nakonec 
vyústilo návštěvou hejtmana kraje. Zpočátku 
kraj nechtěl finančně přispět na opravu a vše 
měla vyřešit lokální oprava od ŘSD. S tím 
jsme ale nesouhlasili a začali vyjednávat s 
vedoucími pracovníky SÚS Pardubice,

Tento doklad od ŘSD jsme dostali 3.2.2023. 
Následně tedy bylo ujednáno, že koncem jara 
začne příprava projektové dokumentace, 
která by měla být hotová na podzim a 
následně na jaře 2024 by měla započít 
kompletní oprava komunikace. Samozřejmě 
ne vše šlo hladce a zadarmo. Museli jsme 
jako obec ŘSD povolit opět objízdnou trasu 
přes horní část obce. Objízdná trasa by 
měla začít ke konci dubna a měla by trvat 30 
dní. Je to z důvodu instalace římsy na nový 
mostní objekt.
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až přes náměstka hejtmana a zároveň 
radního zodpovědného za dopravu a 
silnice v kraji, kde jsme jen slyšeli, že s 
opravou kraj nepočítá. I z toho důvodu k 
nám zavítal 12.1. hejtman Pardubického 
kraje. S cestmistrovstvím Svitavy jsme měli 
připravený rozpočet na opravu – odvodnění 
silnice. Argumentovali jsme, že oprava bude 
stát kraj poloviční peníze, když ŘSD opraví 
asfaltové povrchy. Na schůzce jsme se tedy 
domluvili, že kraj zaplatí odvodnění, tzn, že 
vybuduje obruby, položí nové žlaby, opraví a 
zprovozní stávající vpustě a potrubí, příkopy 
se vsakem. Ale jen v případě, pokud ŘSD 
provede v celé šířce, výšce a délce kompletní 
opravu asfaltových povrchů.



Rozpočet obce na rok 2023

Finanční situace obce
Vzhledem k současné situaci na finančním trhu rada obce rozhodla o zhodnocení volných finančních 
prostředků obce. Na běžném účtu u České spořitelny bylo k datu 31. 1. 2023 uloženo 30 628 
409,27 Kč. Nejen z důvodu narůstající inflace schválila rada převod finančních prostředků ve výši 
15 milionů korun na termínovaný vklad vedený Českou spořitelnou s roční úrokovou sazbou 5,8 % 
po dobu 6 měsíců.
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* uvedené částky jsou v tisících korunách
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Z obce

V rámci údržby bude v průběhu roku firma 
Envirox, s.r.o. čistit všechny kanalizační jímky, 
které jsou součástí obecního kanalizačního řadu. 
Mnoho jímek leží na soukromých pozemcích. 
Podle Všeobecných obchodních podmínek 
odvádění a čištění odpadní vody Obce Hradec 
nad Svitavou, které jsou součástí Smlouvy o 
odvádění odpadní vody upozorňujeme na článek 
IV., odst. 4.2. „Vlastník kanalizace (dodavatel) je 
oprávněn za účelem kontroly, údržby, stavební 
úpravy nebo provozu kanalizace vstupovat a 
vjíždět na příjezdné, průjezdné a kanalizací 
přímo dotčené pozemky, a to způsobem, který co 
nejméně zatěžuje vlastníky těchto nemovitostí“. 
Děkujeme za pochopení a vstřícnost.

Vítání občánků
V sobotu 20.5.2023 se bude ve společenském 
domě Formanka konat Vítání občánků. Rodiče 
dětí, kterých se to bude týkat, budou obeznámeni 
pozvánkou. 

Prořez větví
Žádáme vlastníky pozemků, které sousedí s 
místní komunikací, o prořez větví zasahujících 
do komunikace. Pokud tak neučiní, bude prořez 
proveden pracovníky obce a náklady budou 
vymáhány po vlastníkovi. Větve zasahující 
do komunikace brání v plynulém průjezdu 
větších automobilů (LIKO) nebo je poškozují. V 
případě poškození lze také vymáhat škodu po 
vlastníkovi. Tuto povinnost vlastníkovi nařizuje 
i zákon č. 13/1997 Sb., Zákon o pozemních 
komunikacích.

Poplatek za odpady
Společnost LIKO Svitavy a.s. schválila výši 
poplatku na rok 2023 za svoz a odstranění 
odpadů ve výši 960,- Kč za obyvatele. Na rok 
2023 zastupitelstvo obce schválilo Vyhlášku 
za svoz a odstranění odpadu se zvýšením 
místního poplatku za svoz a odstranění odpadů 
pro občana ve výši 900,- Kč. 
Obec bude z rozpočtu doplácet 60,- Kč/občana. 
Poplatek je splatný do 30. června, úhrada může 
být provedena v úřední dny hotově v pokladně OÚ 
nebo převodem na účet č. 1283338339/0800, 
VS 999 + číslo popisné. Vyhláškou jsou některé 
osoby od poplatku osvobozeny nebo mají nárok 
na úlevu. Poplatník, kterému osvobození nebo 
úleva vznikla, je povinen písemně ohlásit údaj 
rozhodný pro osvobození nebo úlevu ve

lhůtách stanovených vyhláškou nebo zákonem, 
tj. do 30.6. V případě, že poplatník nesplní 
povinnost ohlásit údaj rozhodný pro osvobození 
nebo úlevu ve lhůtách stanovených vyhláškou 
nebo zákonem, nárok na osvobození nebo úlevy 
zaniká. Vyhláška je zveřejněna na webových 
stránkách obce.

Poplatek za psa
Poplatek za psa činí 100,- Kč za prvního a 
200,- Kč za každého dalšího a je splatný do 
konce května. Úhradě stejná jako u poplatku 
za odpady!

UPŘEDNOSTŇUJEME PLATBU NA ÚČET!!!

Vodné a stočné
Po dohodě zastupitelstvo obce na svém 3. 
zasedání, dne 15.12.2022 schválilo
- cenu vodného pro rok 2023 ve výši 38,00 Kč s 
DPH. Navýšení je o 1,50 Kč s DPH
- cenu stočného pro rok 2023 ve výši 60,- Kč s 
DPH, navýšení je o 6,10 Kč s DPH

Do ceny stočného nejsou promítnuty všechny 
skutečné náklady - zejména náklady na nová 
čerpadla. V loňském roce začala výměna 
již dosloužilých a nefunkčních čerpadel v 
domovních jímkách za zhruba 600 000,- Kč, tyto 
prostředky hradí obec ze svého rozpočtu. Cena 
jednoho čerpadla je 17 500,- Kč a v obci jich 
máme celkem 380 ks. 
UPOZORNDĚNÍ: Pokud budou do jímek 
splavovány např. nerozložitelné ubrousky nebo 
větší množství tuků a toto povede k poškození 
čerpadel, bude oprava čerpadla požádována po 
tom, kdo je na jímku napojen.

Sběr nebezpečného a velkoobjemového
odpadu
Proběhne ve čtvrtek 18.5.2023 od 10:00 
do 18:00 hod., v pátek 19. 5. 2023 od 7:00 
do 13:00 hod. Sběrné místo: střed obce (za 
Formankou). Na jiná místa po obci není 
možné tento odpad ukládat!!!

Děkujeme Vám, že tyto odpady neukládáte 
na jiných místech obce a tím obec udržujete 
v čistotě a chráníte i naši přírodu. 
Nebezpečné odpady - jsou odpady, které mají 
nebezpečné vlastnosti a nesmí se vyhazovat do 
popelnice, např. monočlánky, upotřebené oleje, 
olejové filtry, nemrznoucí a brzdové kapaliny, 
barvy, lepidla, ředidla, spotřební chemie z 
domácnosti, znečištěný textil, železné a plastové 
obaly znečištěné škodlivinami, 
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Obracíme se na Vás s nabídkou a podnětem 
podávat návrhy na změnu. Ukončení příjmu 
námětů předpokládáme v září tohoto roku, kdy 
by mohly být práce na aktualizaci územního 
plánu zahájeny. Svoje náměty zasílejte na 
obecní úřad. Podotýkáme, že pořízení této 
změny je časově i finančně nákladná záležitost. 
Tak obdobně jako při minulé změně musí 
každý, jehož námět bude do jednání přijat, 
počítat s finančním příspěvkem. Veškeré změny 
projdou veřejným projednáním a projednáním 
s dotčenými správními orgány. To znamená, že 
všechny podané náměty nemusí být schváleny. 
Konečné schválení změny územního plánu je v 
kompetenci zastupitelstva. 

Formulář pro podání návrhu je k dispozici na 
webových stránkách obce.

Návštěva hejtmana
Dne 12.1. navštívil naši obec hejtman Pardubického kraje, pan Judr. Martin Netolický PH.D. 
Hlavním tématem byla oprava krajské komunikace od obecního úřadu po Svitavy. Nakonec jsme 
se za určitých podmínek na opravě domluvili a hejtman opravu přislíbil. Dál se hejtman zajímal o 
naše plány a stavby do budoucnosti. Hovořili jsme o různých akcích, ale nejvíce ho zaujal projekt 
„Opatření pro bezpečnou migraci obojživelníků přes silnici III/3665 v oblasti místa rozmnožování“ 
na dolním konci obce. Na projekt nám přislíbil individuální dotaci z rozpočtu Pardubického kraje ve 
výši 300 000,- Kč.

ledničky, mrazničky, televizory, zářivky, 
akumulátory (včetně elektrolytu). Veškeré 
zařízení musí být kompletní, např. lednice 
včetně kompresoru. Pnenumatiky, lepenka 
nejsou předmětem nebezpečného odpadu, 
NEBEROU SE!!!

Uvažovaná změna územního plánu
V roce 2013 byl schválen územní plán naší obce 
a poslední změna nabyla účinnost dne 4.1.2019. 
Celkové znění plánu včetně mapových příloh 
naleznete na stránce https://www.svitavy.cz/
obcan-a-urad/informace/uzemni-plan, kde si v 
seznamu obcí vyberete Hradec nad Svitavou. 
Jelikož od poslední změny uplynuly více než 4 
roky, výhledově uvažujeme o aktualizaci tohoto 
pro obec zásadního dokumentu. Pořizovatelem 
je Odbor výstavby MěÚ Svitavy, se kterým 
budeme o zpracování jednat. 
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Výsledky dle obcí 

OBEC Počet kasiček Výtěžek kasiček 
Online 
koleda 

Bezhotovostní 
dary 

Svitavy 95 359 927,00 Kč 0 Kč 800 Kč 
Březová nad Svitavou 10 24 608,00 Kč 0 Kč 2 250 Kč 
Brněnec   35 969 Kč 0 Kč 0 Kč 
Dětřichov 4 5 543,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Hradec nad Svitavou 10 50 698,00 Kč 0 Kč 200 Kč 
Javorník 3 16 468,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Kamenná Horka 2 11 629,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Koclířov 12 31 817,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Kukle 2 1 771,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Opatov 13 40 033,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Opatovec 5 30 009,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Pohledy 3 11 238,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Radiměř 5 38 460,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Rudná 3 4 375,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Sklené 2 5 613,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Vendolí 9 26 793,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
Želivsko - Horákova Lhota 2 6 000,00 Kč 0 Kč 0 Kč 
          
  191 700 951 Kč 5 100 Kč 3 250 Kč 

Celkem výtěžek sbírky Charita Svitavy:   709 301 Kč 
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Tříděný odpad - odměna za 4. kvartál 2022



Organizace: IČ: 281 01 766 Adresa: Palackého 715/15, Nové Město, Praha 1 , 110 00
TextilEco a.s. DIČ: CZ281011766
Provozovna: Adresa zařízení: Dřevařská 1418/7,  Boskovice, 680 01
IČZ - PROVOZOVNY CZB00891 Název zařízení : Třídírna oděvů, bot a použitých textilních výrobků

( Podle kódování o původu a způsobu nakládání s odpady " R3")
Datum zaslání: 11.01.2023

Název města, obce, společnosti
IČZUJ 572 691

Datum Kód odp. Ktg. Název odpadu upřesnit Způsob nakládání Množství + ( kg ) Množství -(kg )
Název města/ obce

I.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 594
II.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 0

III.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 260
IV.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 0
V.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 212

VI.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 125
VII.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 88

VIII.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 0
IX.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 164
X.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 126

XI.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 0
XII.22 200110 O Oděvy HRADEC NAD SVITAVOUB00 418

Celkem 1 988

Vystavila: Kamila Skoupá

Každé vysbírané kilo textilu je velká pomoc přírodě. Za rok 2022 jsme společně ušetřili 38 533 kg CO2

PŘEHLED PŘÍJMU  POUŽITÝCH ODĚVŮ ODĚVŮ PODLE  ( MĚSTA, OBCE, SPOLEČNOSTI )

Přijem od:
HRADEC NAD SVITAVOU
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ZE ŠKOLY A ŠKOLKY
 

Informace o termínech zápisů do ZŠ a MŠ

Vážení rodiče, kteří budete podávat přihlášku ke 
školnímu nebo předškolnímu vzdělávání svých 
dětí, oznamujeme vám termíny zápisů:

Zápis do základní školy proběhne dne 13. 4. 
2023 od 13:00 do 16:00 hodin.

Zápis do mateřské školy proběhne dne 10. 5. 
2023 od 9:00 do 15:00 hodin.

Veškeré informace k zápisu budou zveřejněny 
na webových stránkách školy. Rodiče budoucích 
prvňáčků mohou potřebné materiály obdržet i od 
paní učitelek v mateřské škole. Máte-li jakékoliv 
dotazy, neváhejte kontaktovat ředitelku školy E. 
Hartmanovou nebo zástupkyni pro předškolní 
vzdělávání P. Bačovskou.

Děti a rodiče předškolních dětí bychom chtěli 
pozvat na edukační chvilky, které budoucím 
prvňáčkům umožní si hravou formou vyzkoušet 
a ukázat budoucí třídní p. učitelce, co už všechno 
umí a co se v mateřské škole naučili. Pomalu a 
přirozeně se tak budou seznamovat se školním 
prostředím. Rodiče díky tomu získají zpětnou 
vazbu, na co se u svého dítěte při přípravě 
na školní docházku mohou zaměřit. Bližší 
informace naleznete na webových stránkách 
školy a na letáčcích ve škole.

Milé děti, vážení rodiče, těšíme se na vás! 
Uděláme maximum pro to, aby děti prožívaly 
předškolní a školní léta v klidném, bezpečném 
a přátelském prostředí, aby byla rozvíjena jejich 
přirozená zvídavost a aby se ve školce a škole 
naučily mnoho nového.

Mgr. Eliška Hartmanová

Environmentální projekt Plýtvání a 
Skutečně zdravá škola

V naší škole proběhl během dvou dnů celoškolní 
projekt Plýtvání a Skutečně zdravá škola.  
Každá třída se věnovala jiným aktivitám, jejichž 
cílem bylo vytvořit v dětech povědomí o nutnosti 
zbytečně neplýtvat a řídit se určitými zásadami, 
které vedou k zdravějšímu stravování. Výsledky 
prací jsou vystaveny na chodbách školy, aby se 
žáci o přestávkách mohli seznámit i s činnostmi 
svých spolužáků. 

Stručný přehled aktivit:

1. třída – Pijeme kohoutkovou – vlastnosti 
vody, jak se dostane k nám do vodovodního 
kohoutku, koloběh vody v přírodě, nápady, jak 
zamezit plýtvání vodou

2. třída – Plýtvání nejen jídlem – video o 
plýtvání elektrickou energií, vybírání a řazení 
obrázků s úsporným a neúsporným chováním 
lidí, dělení obrázků potravin z letáků na zdravé a 
nezdravé, recept na zdravou polévku, atd.

3. třída – Třídění odpadu – k čemu se dá využít 
správně vytříděný odpad; jak zamezit nadužívání 
plastových obalů, třídící linky, skládky, atd.

4. třída – Energie – druhy energií, elektráren, 
obnovitelné a neobnovitelné zdroje, 
frekvence používání elektrických spotřebičů v 
domácnostech, výroba plakátků nabádajících 
okolí k šetření energií

5. třída – Plýtvání potravinami – různé způsoby 
uchování potravin, prodloužení trvanlivosti 
potravin, sestavování jídelníčku na prodloužený 
víkend, piktogramy na téma šetření vodou a 
energiemi
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6. třída – Reklamní kampaň Šetřeme vodou – 
názorná ukázka reklamní kampaně, skupinová 
práce - vytvoření reklamních sloganů, beseda

7. třída – Plýtvání potravinami – jak řešit 
celosvětový problém v této oblasti, seznámení 
s pojmy zero waste, potravinová banka, 
atd. Žáci si uvařili jablečný kompot, využití 
mezipředmětových vztahů.

8. třída – Plýtvání energií – výhody a 
nevýhody výroby elektřiny z obnovitelných a 
neobnovitelných zdrojů, energetická náročnost 
výroby některých surovin. Výroba ohřívací 
solární trouby z krabice od pizzy.

9. třída – Plýtvání oblečením – udržitelná móda, 
zjišťování, kde bylo vyrobeno jejich oblečení, 
zhlédnutí filmu Textile Mountain – textilní odpad 
v Africe, výroba tašek ze starých triček.

1. třída

3. třída

5. třída

6. třída
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3. třída

5. třída
7. třída

8. třída

9. třída
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První pomoc v MŠ

V rámci měsíčního integrovaného bloku 
Poznáváme naše tělo, kdy jsme si celý měsíc 
povídali s dětmi o našem těle a zdraví, jsme 
do mateřské školky pozvali zdravotnici, která 
děti seznámila s první pomocí. Program byl 
přizpůsobený mladším i starším dětem. 

Pomocí obrázků si děti uvědomily, jaké 
nebezpečné situace je mohou potkat a způsobit 
úraz. Hravou formou si vyzkoušely, jak zavolat 
záchranku, ošetřit zranění, pečovat o zraněného. 
Starší děti si vyzkoušely píchnout injekci, vzít 
krev a masáž srdce na figuríně. 

V odpoledních hodinách pokračoval program 
na téma první pomoc pro rodiče. Beseda byla 
zaměřena na úrazy dětí. Rodiče se dozvěděli 
mnoho užitečných informací a měli možnost 
vyzkoušet si také praktické dovednosti, jako je 
resuscitace. Věříme, že program byl pro děti i 
rodiče přínosný. 

Pozn. redakce:
Jako účastnice odpolední besedy na téma 
první pomoc musím podotknout, že měla pro 
nás všechny významný dopad. Nejen, že 
jsme dostali odpovědi na naše dotazy, které 
nás občas v hlavě straší a nevíme přesně, jak 
některé situace řešit, ale velmi důležitá byla 
právě praktická část, kdy jsme si vyzkoušeli 
například masáž srdce a každý zjistil, jaké to asi 
je, když jde opravdu o život. 

Děkujeme úžasné Kateřině Krausové, která 
byla neuvěřitelně bezprostřední a chrlila na 
nás jednu praktickou situaci za druhou. Děkuji 
učitelkám z MŠ, že takovou besedu uspořádaly 
a budeme moc rádi, když se budeme moci 
setkávat u podobných besed na různá témata 
častěji. 

Jen jedna věc mě zamrzela, a to, že účast rodičů 
byla velmi malá. Do naší školky chodí kolem 50 
dětí a co jsme se dozvěděli, vám ve škole ani 
ve vašem zaměstnání bohužel neřeknou. Tohle 
totiž byla škola života. 

Veronika Vařejková, redakční zpravodaje

Beseda „Do školy ano či ne“

Dalším velmi přínosným tématem, který je 
aktuální vzhledem k blížícímu se zápisu do 
základní školy, byla beseda pro rodiče o školní 

zralosti. Účast byla veliká a rodiče nadšení. 
Besedu vedla zkušená lektorka a zároveň paní 
učitelka s 30letou praxí. 

Do budoucna plánujeme v mateřské škole 
uspořádat pro rodiče další besedy se zajímavými 
tématy.

Lyžařský výcvik

V týdnu od 6. do 10. února probíhal v Čenkovicích 
lyžařský kurz, kterého se zúčastnilo 5 dětí z 
mateřské školy. Pro děti ze školky je lyžařský 
kurz nejen velkou zábavou, ale také zkouškou 
obratnosti, samostatnosti, vůle a vytrvalosti. 
Kurz je náročný z hlediska organizace. Děti 
musí samostatně zvládnout přesun od autobusu 
na sjezdovku, samy odnést lyžařské boty a 
helmy, samostatně se obout. Na sjezdovce je 
samostatnost dětí také nutná. 

Děti začínaly kurz na malém vleku, učily se 
samostatně nazout do lyží, zvednout se ze země, 
otáčet se na lyžích, jezdit na vleku. Postupně se 
zlepšovaly, naučily se obloučky a ve čtvrtek už 
všechny jezdily na velké sjezdovce.

Děti zvládly lyžařský výcvik výborně, byly 
samostatné a všechny se v lyžování zdokonalily.

Malý zpracovatel odpadu

V mateřské školce proběhl projektový den 
zaměřený na třídění odpadu. Projektový den 
naplánovala paní učitelka s odborníkem ze 
společnosti Malá technika z.ú.. Paní učitelka 
motivovala děti k tématu od ranních činností. 
Děti vyráběly z odpadového materiálu, na 
interaktivní tabuli třídily odpad. 

Odborník dětem vysvětlil význam třídění 
odpadu, jak se odpad třídí a kde se zpracovává. 
Ukázal dětem, jak se zakládá skládka. Děti si 
poté postavily ze stavebnice barevné kontejnery, 
třídící linku a popelářské auto. V rámci hry děti 
třídily obrázky odpadků do barevných kontejnerů 
a popelářským autem je odvážely na skládku 
nebo třídící linku. Na závěr si děti vyrobily ruční 
papír. Celé dopoledne bylo pro děti zábavné, s 
nadšením se účastnily všech aktivit.

Karnevalové veselí

V pátek ráno 24. února se všechny děti těšily, 
protože na ně ve školce čekal maškarní 
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karneval plný her, soutěží a tancování. Sešly se 
překrásné masky. Čarodějky, víly, Elzy, žirafa, 
kočičky, námořníci, hasič, krokodýl, šašek, 
čerti a spousta dalších. Po příchodu se děti 
vyfotily, aby měly památku na tento karnevalový 
den. Posilnily se výbornou svačinkou, kterou 
pro ně s láskou připravily naše paní kuchařky. 
Následoval karnevalový rej, kde se jednotlivé 
masky představovaly a účastnily se různých her 
a soutěží. 

Za odměnu dostaly diplom a sladkost.

Kolektiv MŠ
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KULTURA
KINO NA KOLEČKÁCH – MIMOŇOVÉ 2

Kulturní rok pro děti jsme v Hradec nad Svitavou 
zahájili kinem na Formance. Promítání Mimoňů zhlédlo 
více než 100 diváků. Věříme, že kino bylo příjemným 
zpestřením pochmurného počasí a všichni si ho užili. 

Nyní už se plně věnujeme přípravám na Pohádkový 
les: Rok pohádek, který bude startovat 17. června ve 
13:00 hod. v areálu Hospůdka Žabka. Čekat nás bude 
odpoledne plné zábavy, tak si ho nenechte ujít.

Těší se kulturní komise a spolek Hradec nad Svitavou
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OKÉNKO DO HRADECKÉ HISTORIE
Biskupská léna v Hradci nad Svitavou a 
Kamenné Horce

Dnešní statek č. p. 22 v horní části Hradce nad 
Svitavou byl až do roku 1945 nazýván „Blodiggrund“. 
Byl to bohatý statek s velkou rozlohou polí i lesa. 
Rod Werner, který zde hospodařil od 17. století a 
s ním spřízněný rod Friedl, který zde hospodařil 
od 2. poloviny 19. století až do roku 1945, byly 
bohaté a v obci vážené rody.  Po válce byl statek 
vyčleněn pro založení šlechtitelské stanice, 
která po reorganizaci v roce 1951 dostala novou 
pracovní náplň a název Ústřední kontrolní a 
zkušební ústav zemědělský (ÚKZÚZ). I dnes je 
větší část pozemků, původně patřící k tomuto 
statku, stále využívána dnešní zkušební stanice 
ÚKZÚZ. Málokdo ví, jakou zajímavou a dávnou 
historii tento statek má. Je to bývaly lenní dvůr, 
který zde vznikl již ve 13. století za německé 
kolonizace zdejšího kraje olomouckým biskupem 
Brunem.

Biskup Bruno během několika let po nástupu na 
olomoucký biskupský stolec   vytvořil na biskupském 
území lenní zřízení podle magdeburského práva. 
Lenní poměr spočíval ve smlouvě, kde lenní pán, 
zde biskup, předává svém leníkovi (též manovi) 
do užívání nějaký majetek, za což leník přebírá 
vůči svému pánovi určité povinnosti. Každý takový 
man či vazal musel svému pánovi složit přísahu 
věrnosti, která jej zavazovala i táhnout pod 
biskupskou korouhví do války, pokud jej biskup o 
to požádal. Léno bylo v rodu po meči dědičné a 
nesmělo být bez svolení lenního pána zastaveno 
či prodáno.

Také na biskupském svitavském panství existoval 
od 13. století větší počet biskupských lén. Jako 
leník se vyskytuje ve Svitavách roku 1388 
Bernhard Sak. Zmiňovaný Bernhard Sak je 
uváděn roku 1389 jako leník z Moravské Kamenné 
Horky. Za pozornost může stát listina vydaná 
biskupem Mikulášem z Rýzmburka 4. dubna 
1394 v Kroměříži. Ta nás informuje, že bývalý 
svitavský rychtář Johann, řečený Starý, prodal 
se svolením biskupa za 90 hřiven biskupskému 
úředníku Bernhardu Sakovi lenní dvůr v Hradci 
nad Svitavou. Velká léna byla právě v Kamenné 
Horce a Hradci nad Svitavou. Bernhard Sak se 
naposledy v zápisech uvádí v roce 1403. Jako 
další držitel kamenohorského 

léna se v roce 1423 objevuje rytíř Laurenz von 
Krisic. Biskup Jan Železný povoluje tomuto 
leníkovi, aby dvůr v Moravské Kamenné Horce v 
hodnotě 60 kop pražských grošů, který drží jako 
léno od biskupa, zajistil jako jitřní dar své ženě 
Kateřině. Tentýž leník se objevuje v roce 1435 pod 
jménem Laurino de Kamennahora jako svědek při 
propůjčení hradeckého léna.

Ve svitavských městských knihách je zapsán v 
roce 1520 další držitel kamennohorského léna, a 
to Hans Plodick, který prodal synovi Šimonovi své 
hospodářství „vorperck“ (poplužní dvůr) za 400 
moravských tolarů. Tento Šimon je v lenní listině pro 
něj sepsané v českém jazyce dne 17. května 1532 
uváděn jako Šimon řečený Wladyk. V roce 1535 
a 1538 uzavřel Šimon před městskou radou ve 
Svitavách se svým švagrem Paulem Schneiderem 
ze Svitav a Lorenzem Landsgesellem z Hradce 
nad Svitavou smír, týkající se u obou dědických 
práv k lennímu dvoru. V městských knihách je před 
rokem 1540 zapisován jako Simon Blodick. Svůj 
majetek převedl v roce 1537 na syna Steffana.

Držitelé lén v Kamenné Horce a Hradci nad 
Svitavou byli příbuzensky úzce propojeni. Příjmení 
Blodig pochází z českého pojmenování vladyka, 
později pozměněné na vladyk a v německém 
prostředí se proměnilo na příjmení Blodick a 
Blodig.

V roce 1569 uzavřel Stefan (Steffan) se 
svým zeťem Anderlem Blodigem z Hradce 
nad Svitavou smlouvu, podle níž měl prodal 
posledně jmenovanému lenní dvůr včetně všeho 
příslušenství a práv za 1500 moravských tolarů. 
V tomto případě dochází k tomu, že nástupcem 
nebude syn, ale zeť držitele léna, což je zjevně 
v rozporu s lenní listinou, podle níž má dvůr 
zůstat v rodu po meči. Tento rozpor lze vysvětlit 
tak, že vychází-li se z příjmení, byl sám Anderle 
potomkem kamennohorského manského rodu. 
Do tohoto prodeje vstoupil přímo i biskup Vilém 
Prusínovský z Víckova a kamennohorský lenní 
dvůr se stal roku 1570 panským dvorem. V té době 
již byl biskupský manský systém dosti rozvolněn 
a postupně zanikal. Na začátku třicetileté války 
držel hradeckou rychtu Vít Werner a s ní i zde 
popisovaný poplužní dvůr. V rodu Wernerů zůstal 
ten to bývalý lenní dvůr až do 2. poloviny 19. 
století.

Mojmír Fadrný
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Tisk: Svitavská tiskárna s.r.o.

Významné jubileum  

V lednu jsme byli popřát hodně zdraví paní Vlastimile Houserové, která oslavila 95 let 
a paní Marii Štefkové, která oslavila krásných 91 let. 
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